
گزارش تصویری

تأمین 85 دستگاه خودرو با کاربری خدمات شهری
آیین انعقاد قرارداد سازمان پســماند شهرداری تهران و شــرکت بهمن دیزل با هدف 
واگذاری ۸۵ دستگاه از محصولات گروه های تجاری با انواع کاربری های خدمات شهری 
برگزار شد. در این مراســم رضا محمدی، مدیرعامل سازمان پسماند شهرداری تهران و 
حسین خضری، مدیرعامل شرکت بهمن دیزل، حضور داشتند که در پایان هم تجهیزات 

رونمایی شدند.

عکس ها؛ آژانس عکس تهران

داده نما
گرافیک؛ آرش شاه سمندی

 دنیا برای مقابله 
با آلودگی هوا چه می کند؟ 

یکی از مشکلاتی که سلامت انسان را به شکل جدی 
تهدید و به قلب و مغز و عروق آســیب وارد می کند و 
می تواند باعث بروز سرطان و مرگ زودرس شــود، بحث آلودگی هواست. صنایع 
و حمل ونقل، 2 منبع اصلی تولید ذرات معلق در هوا هستند و آلودگی هوا عوارض 
مستقیم و غیرمستقیمی برای مردم و جامعه دارد. متأسفانه بیشترین بحث آلودگی 
هوا را در کشــور های درحال توسعه شاهد هســتیم. دربحث مقابله با آلودگی هوا 
می توانیم از تجربه کشورها و شــهر های موفق در این زمینه استفاده کنیم. یکی 
از نمونه های موفق شهر مکزیکوســیتی پایتخت کشور مکزیک است که به عنوان 
یک الگوی مناسب می شــود به آن توجه کرد. در ســال 1992میلادی، سازمان 
ملل این شهر را به عنوان آلوده ترین شــهر جهان معرفی کرد. شهر مکزیکوسیتی 
به واسطه برخی ویژگی ها ازجمله محصور شدن از 3جهت توسط کوه ها و داشتن 
4تا 6میلیون خودروی شهری اغلب آلاینده، شباهت زیادی به شهر تهران دارد. در 
شهر تهران هم طبق آمار های موجود و با احتساب موتورسیکلت ها بالغ بر ۸میلیون 
تردد روزانه ثبت می شود. از آنجا که ظرفیت جمعیت پذیری تهران با درصد تردد 
خودرو ها تناسب چندانی ندارد، این شهر عملا یک ابرشهر آلوده محسوب می شود. 
مکزیکوســیتی  زمانی در صدر فهرست آلوده ترین شــهرهای جهان قرار داشت و 
شهروندان مکزیکوسیتی در طول سال تنها ۸روز هوای سالم داشتند، اما با کارهای 
بنیادی و زیرساختی که در راستای مقابله با آلودگی هوا در این شهر صورت گرفت، 
امروز نامش حتی  بین 20شهر آلوده جهان هم به چشم نمی خورد و تعداد روزهای 
پاک در مکزیکوسیتی با جمعیتی بالغ بر 20میلیون نفر، اکنون به حدود 2۵0روز 
در سال رسیده است.از جمله کارهای مؤثری که برای مقابله با آلودگی هوا در این 
کلانشهر انجام شد، افزایش و توسعه خدمات حمل ونقل عمومی با محوریت مترو و 
ایجاد خطوط تندروی اتوبوسرانی بود. البته در شهر تهران هم حدودا طی 20سال 
اخیر روند توسعه این دو بخش یعنی خطوط مترو و بی آرتی، خوب و مناسب بوده 
است، اما بازهم نیاز به توسعه وجود دارد و وسایل حمل ونقل عمومی به ویژه در بحث 
مترو و بی آرتی عملا تناســب و همخوانی چندانی ندارد. از طرف دیگر شاهد این 
هستیم که توسعه عمودی تهران تقریبا متوقف شده و درحال توسعه افقی است که 
در این رابطه ازجمله می توان به محله ها و شهرهای جدیدی اشاره کرد که در اطراف 
و حاشیه تهران ساخته شده و شکل گرفته است. البته تلاش هایی هم برای مقابله با 
حاشیه نشینی و شکل گرفتن شهرهای اقماری در اطراف تهران صورت گرفت اما در 
نتیجه توسعه افقی شهر باعث تشدید آلودگی تهران شده است. در مکزیکوسیتی 
تلاش شد تا بین توسعه حمل ونقل عمومی و رشد جمعیت، تناسب خوبی ایجاد شود.

این شهر 12خط مترو دارد و به سهولت شاهد استفاده از وسایل حمل ونقل عمومی 
در آنجا هستیم و عملا مردم تشویق شده اند تا کمتر از وسایل نقلیه شخصی استفاده 
کنند. همچنین سیستم و ناوگان اتوبوســرانی در مکزیکوسیتی حداکثر ظرفیت 
مسافرپذیری و حداقل آلایندگی را دارد و سالانه بالغ بر ۸0هزار تن از میزان آلاینده 
دی اکسید کربن این شهر کم کرده است. موضوع بعدی در مکزیکوسیتی استفاده از 
دوچرخه همگانی است. در این شهر بالغ بر 21کیلومتر مسیر ویژه دوچرخه سواری 

ایجاد شد. 
نوسازی 90درصد ناوگان حمل ونقل عمومی و استفاده از اتوبوس های هیبریدی به 
جای اتوبوس های گازوئیلی از دیگر کار های مهم انجام شده در مکزیکوسیتی بود. از 
دیگر برنامه های مکزیکوسیتی بحث تست آلایندگی و معاینه فنی خودرو ها هر 6 ماه 
یک بار بود. همچنین خودرو ها برای ورود به معابر شهری محدودیت هایی داشتند 
و فقط یک بار در هفته اجازه ورود داشتند ضمن اینکه استفاده از سرب در بنزین ها 
کاملا صفر شد. استفاده از مبدل های کاتالیستی از دیگر کارهای انجام شده در این 

بخش بود که لازم است به این سمت حرکت کنیم. 

 پیگیری نوسازی
 با تکیه بر پهنه جنوب تهران 

سازمان نوسازی شــهر تهران، فعالیت هایی در جهت 
سیاستگذاری نوسازی بافت های فرسوده یا طرح های 
موضعی و موضوعی انجام داده است و هر موردی را که ما از کمیسیون ماده۵ پیگیری 
کرده ایم و مصوبه گرفته ایم، تنها با هدف نوســازی بافت های فرسوده و همچنین 
محدوده هــای عارضه دار مانند ده ونک،  ســیمین دره، گلابدره،  دره اســلام آباد و 
کوره های آجرپزی منطقه19 بوده است.ما به عنوان سازمان نوسازی وظیفه مان این 
است که بافت های فرسوده را نوسازی کنیم. یکی از مصوباتی که ما در سال گذشته 
به دست آوردیم،  مربوط به بحث مشوق های بافت فرســوده بود.هیچ کارشناسی 
با هر جهت گیری سیاسی در نوسازی بافت فرســوده بحثی ندارد. یکی از اقدامات 
کمیسیون ماده۵ این بود که با برگرداندن مشوق ها به بافت فرسوده، آمار نوسازی 
را چند برابر کرد؛ از این طریق هم بافت فرسوده نوسازی می شود و هم تولید مسکن 
استطاعت پذیر در تهران افزایش پیدا می کند.اگر براساس انصاف بخواهیم تحلیل 
کنیم، باید بگوییم که کمیسیون ماده۵  اکثر مصوباتی که در این دوره صادر کرد، 
مربوط به نقاط جنوبی شهر و بافت فرســوده بود که مسکن استطاعت پذیر ایجاد 
کنیم. مشکل در تهران این اســت که تولید مسکنی که مردم بخواهند بخرند، کم 
است. کمیســیون ماده۵ تمام تلاش خود را برای نوسازی مسکن انجام می دهد و 
متأسفانه یک تعداد می گویند که چرا مسکن نمی سازید و یک عده می گویند چرا 
مصوبه ماده ۵ صادر می شــود. به منتقدان باید گفت که جریان نوسازی پایدار باید 
در تهران حفظ شود، نباید شهر را منتظر گذاشــت. از منظر نوسازی شهر تهران، 
مصوبه ای که کمیســیون ماده۵ در این حوزه صادر کرده است، در جهت نوسازی 
بافت فرســوده و تولید مســکن اســتطاعت پذیر با تأکید بر پهنه جنوب تهران و 
محدوده های عارضه دار بود.به عنوان نمونه، می تــوان منطقه1۵ را مطرح کرد که 
2۵درصد بافت های فرســوده این منطقه بلاتکلیف بودند و نوسازی آنها با اولویت 
پیگیری و عملیات اجرایی ســاخت ۷۷ پلاک از پلاک های فرســوده این منطقه 
اجرایی شد. همچنین با رونق ساخت و ســاز، منطقه 1۵ در صدور پروانه بافت های 
فرسوده رتبه اول را کسب کرده و این بیانگر آن اســت که مدیریت شهری در این 
دوره توجه ویژه ای به مناطق کم برخوردار دارد.اغلب بافت های فرسوده پهنه های 
جنوبی به فضاهای بی دفاع شــهری تبدیل شده اند و ساکنان شــاهد وقوع و بروز 
آســیب های اجتماعی در آنها هســتند و به همین دلیل تعیین تکلیف آنها سبب 
بازگشت آرامش به محلات و بهبود کیفیت زندگی شهروندان می شود. نکته دیگری 
که توسط مدیریت شــهری در این دوره مورد توجه قرار گرفته این است که برخی 
 ساکنان بافت های فرسوده، توان تخریب و نوسازی ندارند و از این رو مسکن معوض 
برای آنها پیش بینی شده اســت. به طور کلی می توان اینطور جمع بندی کرد که 
 سال گذشته 62 درصد افزایش پروانه داشتیم و امســال در بافت فرسوده افزایش 
3تا 4 برابری خواهیم داشــت. همچنین برای ترغیب شــهروندان به مشارکت در 

نوسازی بسته های تشویقی پیش بینی شده است.

8 مشوق نوسازی  در دوره ششم به قرار ذیل است:
    تخفیفات ویژه عوارض پروانه ساختمانی

   وام 4۵0میلیون تومانی دولت
   تخفیف ۵0درصد حق الزحمه ناظر سازمان نظام مهندسی

   یک طبقه تشویقی به املاک بالای 100متر
    تراکم 4طبقه به املاک ۵0تا 100متر که امکان تجمیع ندارند

   ارائه رایگان کل مساحت بن بست درصورت تجمیع تمامی املاک واقع در کوچه بن بست
   2طبقه تشویقی درصورتی که مساحت کل تجمیع به 400متر برسد

   ساخت پارکینگ های محلی در بافت های فرسوده و ریزدانه

یادداشت
سیدمحسن طباطبایی؛ دبیرکل انجمن علمی اقتصاد شهری ایران

نگاه
سیدمهدی هدایت؛ مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران

صفر تا صد سفر به پرند با مترو
اعضای شورای شهر تهران نرخ کرایه متروی پرند را تا پایان سال تصویب کردند. 
براساس مصوبه شورا، نرخ کرایه بلیت تک سفره از پرند به تهران 15هزار تومان 
و کارت بلیت 13هزار و 650تومان تعیین شد. البته مسافران از تهران به پرند با 
همان کرایه 3هزار تومانی می توانند سوار قطار شوند. کرایه بلیت متروی پرند 
پس از تأیید فرمانداری اجرایی می شود. همچنین شهرداری تهران مکلف است 
تا پایان سال جاری نسبت به انعقاد قرارداد با دولت در زمینه رفع نواقص خط، 
تعیین هزینه نگهداشت، خدمات و مابه التفاوت بلیت اقدام و جهت دریافت 

آن پیگیری های لازم را انجام دهد.

شاهد

کهریزک

شهرآفتاب

واوان

پرند

فرودگاه امام خمینی

طول خط
50کیلومتر 

ساعت حرکت نخستین 
قطار به سمت پرند 
6صبح 

ساعت حرکت آخرین 
قطار به سمت تهران

7شب

زمان سفر
 55دقیقه 

حرکت رفت: 7بار
حرکت برگشت:  7بار

طول مسیر تونلی 
3کیلومتر

سرعت قطار
 80کیلومتر بر ساعت

نرخ کرایه با 
 کارت بلیت 

پرند به تهران

  1365013650تومانتومان

 نرخ بلیت
 تک سفره پرند 
به تهران

تومانتومان  1500015000

  قطار پرسرعت طراحی شده  توانایی سیر 
تا 300کیلومتر را دارد بودجه مصوب

39.2 هزار میلیارد تومان75.9  هزار میلیارد تومان

HAMSHAHRI   ISSN 1735- 6386  Vol.31  No.8963   WED  DEC.6 شماره 8963   2023  سال سی ویکم 22 جمادی الاول 1445   چهارشنبه 15 آذر 1402  

بی
اس

هم
ا ط

رض
علی

ي/
هر

مش
س: ه

عک

ذره بین  روی دخل و خرج شهر
بررسی تبصره های بودجه1402 شهرداری آغاز شد
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آمار رونق ساخت و ساز در تهران  برای 
محرومان، نه برج سازان

علیرضا زاکانی:  ناراحتند  چون می خواهیم کمر قیمت 
مسکن را بشکنیم

 مدیر کارگروه قطار ملی از توانایی ساخت قطارهای برقی
 پر سرعت می گوید

پروژه بعدی:  قطار پرسرعتعصبانی از نوسازی جنوب شهر
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شورای شهر تهران روز گذشته نرخ بلیت متروی پرندشورای شهر تهران روز گذشته نرخ بلیت متروی پرند-- تهران را تصویب کرد تهران را تصویب کرد
گزارشی درباره اقدامات کمیسیون ماده5 جهت تحول در شهر را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.


